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گروه اقتصــادی - این روز ها 
دوباره بحث گران شدن قیمت بلیت 
هواپیما مطرح شــده که البته در این 
بخش تخلفاتی هــم صورت گرفته 
اســت به طوری که از چند روز پیش 
برخی از مســافران اعلام کرده اند که 
قیمت بلیت هواپیما در مسیر های پر 
تــردد مانند مشــهد، تبریز و کیش با 
افزایش بیــن ۵۰ تا ۱۰۰ هزار تومان 

روبرو شده است.
با جســت و جــو در برخی از 
ســایت های فروش بلیــت هواپیما 
مشــخص شد که بسیاری از بلیت ها 
در مسیر های مختلف حتی بین ۲۰۰ 
تا ۳۰۰ هزار تومان هم افزایش قیمت  

داشته است.
این موضــوع را از مســئولان 
شــرکت های هواپیمایی هم پیگیری 
کردیم که اعلام کردند از دو ماه پیش 
همزمــان با تغییر و افزایش نرخ ارز،  

قیمت ها  تغییر داشته است.
همزمــان بــا نوســانات 
اقتصادی قیمــت بلیت برخی 
از مســیر های هوایی را تغییر 

داده ایم
مدیر روابط عمومی یک شرکت 
هواپیمایــی به باشــگاه خبرنگاران 
جــوان گفت: در دو ماه گذشــته با 

توجه به آنکه دریافت خدمات ما بر 
اساس ارز و فروش بلیت  به صورت 
ریالی بوده است، ما هم همانند سایر 
ایرلاین هــا تصمیم گرفتیم که قیمت 

خود را تغییر دهیم.
این در حالی است که بسیاری از 
مسافران سفر های هوایی در مسیر های 
داخلــی همــواره از تاخیر های زیاد 
ایرلاین ها  گله مند هستند و از سوی 
دیگــر هم  نزدیک بــودن صندلی ها 
بــه یکدیگر و عــدم پذیرایی و ارائه 
کترینگ باعث  نارضایتی بسیاری از 

مسافران شده است.
جریمه ۸ شرکت هواپیمایی 

کشور به علت گران فروشی
همزمان با این گران فروشی در 
هفته های اخیر غــلام رضا صالحی 
رئیس شــعبه پرونده هــای مهم و 
ملی ســازمان تعزیرات حکومتی از 
جریمه ۱۱۹ میلیارد تومانی هشــت 
شــرکت متخلف هواپیمایی خبر داد 
و اعلام کرد: همزمان با گزارش های 
مردمی مبنی بر افزایش خودســرانه 
نرخ فروش بلیــت هواپیما، تخلف 
هشت شــرکت از طرف شعب ملی 
ســازمان تعزیرات حکومتی محرز 

تشخیص داده شد.
او می گویــد: چهار شــرکت 

که مبادرت بــه ارائه و فروش بلیت 
می کردند بــه مبلغ ۷۷ میلیارد تومان 

و چهــار شــرکت هواپیمایی هم به 
مبلغ ۴۲ میلیارد تومان جمعا به میزان 

یکصد و ۱۹ میلیــارد تومان در حق 
صندوق دولت محکوم شدند.

رئیــس شــعبه مهــم و ملــی 
ســازمان تعزیرات حکومتی گفت: 
این هشت شــرکت علاوه بر میزان 
محکومیتــی کــه در حــق صندوق 
دولت داشــتند به اعاده نــرخ برابر 
نرخ های مصوبی که از ناحیه سازمان 
حمایــت از حقوق مصرف کنندگان 
 و تولید کنندگان داشــتند مکلف ش

دند.
قیمت بلیــت هواپیما گران 

نشده است
در همین رابطه محمد محمدی 
بخش رئیــس ســازمان هواپیمایی 
کشور به باشــگاه خبرنگاران جوان 
اعلام کرد که  موضوع افزایش قیمت 
بلیت هواپیما در حال بررسی است و 
تصمیــم گیری در خصوص افزایش 
قیمت بلیت هواپیما هم در جلســه 
شورای عالی هواپیمایی که با حضور 
وزیر راه وشهرسازی برگزار خواهد 

شد انجام می شود.
او گفت: هیچ یک از شرکت های 

هواپیمایی بــه بهانه های مختلف از 
جمله افزایش نــرخ ارز حق ندارند 
اقدام به فروختن بلیت هواپیما بیش 

از نرخ های مصوب شده کنند.
محمدی بخش بیان کرد: آخرین 
نرخ مصوب تمامی مسیر های داخلی 
در  ســایت انجمــن شــرکت های 
هواپیمایــی بارگذاری شــده و هیچ 
یک از شــرکت ها حق ندارند اقدام 
 به گران فروشــی بیش از این نرخ ها 

کنند.
براســاس این گزارش  آخرین 
افزایش قیمت بلیت در آذر ماه ســال 
گذشته بود که بعد از آن هیچ افزایش 
قیمتــی تصویب نشــده و در حال 
حاضر هم با وجود آنکه بســیاری از 
شرکت های هواپیمایی، درخواست 
افزایــش قیمــت بلیــت هواپیما را 
دارند، اما تابه این لحظه هیچ اقدامی 
در این زمینه صورت نگرفته است و 
این شــایعات و گران فروشی ها تنها 
باعث وارد شــدن زیان به مسافران 

هوایی می شود.
گفتنی است با توجه به آنکه در 
بهمن ماه امســال تعطیلی سه روزه 
پشــت ســر هم وجود دارد حضور 
دلالان و ســوداگران در بازار فروش 
بلیــت هواپیمــا و همچنین فروش 
چارتــری بلیت باعث خواهد شــد 
که بسیاری از مسافران از انجام سفر 
هوایی پرهیز کنند که نتیجه آن  تحمیل 
زیان به شرکت های هواپیمایی خواهد 
شد بنابراین در این بین باید دولت با 
تصمیــم گیری  به موقع و جلوگیری 
از فــروش بلیت چارتــری مانع از 
 گران فروشی بلیت در بخش هوایی 

شود.
سازمان هواپیمایی کشور اعلام 
کرده اســت که با گران فروشی بلیت  
هواپیما برخورد می کند و مســافران 
هم درصورت مشــاهده تخلف و یا 
خرید بلیت هواپیما با قیمت بیشتر از 
مصوب به سازمان هواپیمایی کشور 

اطلاع دهند.

چرا بلیت هواپیما غیرقانونی 
گران شد؟

طی روزهای اخیر برخی شرکت های هواپیمایی اقدام به فروش بلیت گران تر از نرخ مصوب کرده اند که طبق اعلام سازمان 
هواپیمایی، با گران فروشی در این بخش پیش از تصویب قیمت های جدید در شورای عالی هواپیمایی برخورد می شود.

گروه اقتصــادی - معاون اداره  
عملیات بــازار باز بانــک مرکزی 
جزئیات عرضه ربع سکه در بورس 
کالا و چگونگی کشف قیمت در این 
بازار را تشریح کرد و گفت: تا زمانی 
که بازار نیاز داشته باشد به این شکل 

حضور خواهیم داشت.
اظهار کرد: بانک مرکزی قصد 
دارد عرضه ربع سکه در بورس کالا 
را ادامه دهد و از دیروز ســه شــنبه 
)چهارم بهمــن ماه( این عرضه آغاز 
می شــود. وی گفت: هدف از عرضه 
سکه در بورس کالا کنترل قیمت در 
بازار است و با توجه به اینکه حباب 
قیمتی در هفته گذشــته با عرضه ای 

که صورت گرفت شکسته شد و البته 
تنها کمتــر از ۱۰ درصد را که برنامه 
ریزی کرده بودیم، فروخته شد قصد 
داریم تا زمانی که ۴۵۰ هزار ربع سکه 
باقی مانده را هم در بازار عرضه کنیم.  
کرمی افزود: پس از تمام شدن 
۴۵۰ هزار ربع سکه که هم اکنون در 
نزد بانک رفاه است، اگر نیاز احساس 
کنیم باز هم ربع سکه عرضه خواهیم 
کرد و حتی اگر لازم باشــد نیم سکه 

و تمام سکه را هم عرضه می کنیم.
معــاون اداره عملیات بازار باز 
بانــک مرکزی در ادامه در پاســخ به 
ســوالی مبنی بر اینکه چگونه کشف 
قیمت صــورت می گیــرد و مردم 

چگونه می توانند قیمت مناسبی برای 
خرید ربع سکه از بورس کالا داشته 
باشند؟ گفت: مسلماً دو پارامتر قیمت 
جهانی و نرخ ارز در تعیین قیمت ربع 
ســکه و کشف قیمتی آن موثر است. 
امــا مردم باید بــرای انتخاب قیمت 
مناسب به چند نکته دیگر توجه کنند. 
نخســت آنکه مردم باید به نرخ های 
ربع ســکه در هفته گذشته در بورس 
کالا نگاه کنند و قیمت ربع سکه را هم 
مد نظر داشته باشند و مسلماً بهترین 

قیمت بین ایــن دو نرخ می تواند به 
متقاضیان کمک کند تا نرخ منطقی تر 
و بهتری را برای خرید انتخاب کنند.

کرمی بــا بیان اینکه عرضه ربع 
ســکه در بورس کالا آنقدر هســت 
و ادامه پیــدا می کند که آنهایی که با 
قیمت های پایین تر هم درخواست 
خرید ثبــت می کنند موفق به خرید 
ســکه خواهند شد، اضافه کرد: البته 
اگر به عنوان مثال امروز همه سفارش 
ها در رنج حدود پنج میلیون یا شش 

میلیــون تومان باشــد یعنــی اینکه 
قیمت ها بسیار با قیمت های منطقی 
فاصله داشــته باشد مسلماً هیچ یک 
از متقاضیان برنده نخواهند شد و در 
روزهای آینده هم عرضه ربع ســکه 
ادامه خواهد داشــت؛ بنابراین میزان 
فروش ربع ســکه در ادامه عرضه آن 
تاثیر گذار اســت. البته بانک مرکزی 
نمی خواهــد به صورت ناگهانی در 
بازار ورود کند و عرضه ســنگینی را 
انجام دهد بلکه تصمیم بر آن اســت 

کــه با درصدی مشــخص و البته به 
صورت مســتمر در بــازار حضور 
داشته باشد.   وی همچنین در پاسخ 
به سوالی مبنی بر اینکه تحویل سکه 
به متقاضیانی که از دیگر شهرستان ها 
خریــد انجام داده اند چگونه خواهد 
بود؟ گفت: در حــال حاضر امکان 
تحویل فیزیکی ربع ســکه در خارج 
از تهــران مقدور نیســت؛ بنابراین 
دارندگان گواهی می توانند در سایت 
بانــک رفاه ثبت نام کرده و زمانی که 

امکان مراجعه بــه خزانه بانک رفاه 
دارند را نیز انتخاب کنند.

دلار   ۲۰۰۰ خریــداران 
می توانند ۵۰۰۰ هزار یورو هم 

بخرند؟
بر اســاس اعلام بانک مرکزی 
به صرافی هــا، برای خرید و فروش 
ارز، کســانی که قبلا از سهمیه ۲۰۰۰ 
دلاری با کارت ملی شــان اســتفاده 
کرده اند، دیگر نمی توانند از ســقف 
جدید ۵۰۰۰ یورویی تعیین شــده، 

استفاده کنند.
بخشــنامه اخیر بانک مرکزی 
دربــاره نحوه خریــد و فروش ارز 
توســط صرافی ها اعلام شــد و بر 

اساس آن مردم به جای سهمیه ۲۰۰۰ 
هزار یورویی می توانند تا ۵۰۰۰ یورو 
یــا معادل آن، ارز از صرافی ها با نرخ 

بازار متشکل ارزی خریداری کنند.
این ســهمیه یک بار در سال و 
بدون نیاز به ثبت نام اســت.البته بر 
همین اســاس کســانی که در سال 
جــاری یک بــار از ســهمیه ۲۰۰۰ 
دلار )یــورو( اســتفاده کردند، فعلا 
نمی توانند ۵۰۰۰ یورو تعیین شــده 
را خریــداری کنند. حتی نمی توانند 

مابه التفاوت آن را استفاده کنند.
البته ممکن اســت در آینده این 
تصمیــم تعدیل یا با تغییراتی مواجه 

شود.

بانک مرکزی اعلام کرد؛

  فروش ربع سکه  در بورس و چگونگی تعیین قیمت

شــدت مصرف انرژی در ایران 
بســیار بالا است، روزهای گذشته این 
موضــوع خود را به خوبی نشــان داد 
تاجایــی که دولت مجبور شــد برای 
کنترل مصرف چنــد روزی را تعطیل 

کند.
ارزانی حامل های انرژی یکی از 
دلایل بد مصرفی اســت موضوعی که 
در جای جای جهان جدی گرفته شده 
اســت به همین دلیل کارشناســان امر 
انتقادات فراوانی به این موضوع دارند و 
معتقدند شرایط انرژی در ایران به یک 
تضاد جدی مواجه اســت، زیرا از یک 
سو قیمت انرژی در کشور ما به شدت 
ارزان اســت و از و ســوی دیگر پایین 
بودن درآمدها، دولت ریسک افزایش 
قیمت انــرژی را نمی پذیرد. اما طیف 
دیگر فکری هم وجود دارند و معتقدند 
افزایش قیمت حامل های انرژی شاید 
به صورت مقطعی کار ساز باشد اما در 
بلند مدت اثر گذاری ندارد، این موضوع 
تا جایی پیش رفت که حتی سخنگوی 
صنعــت برق نیز در خصوص افزایش 
مصرف گاز واکنش نشــان داده است. 

وی در رابطه با واقعی کردن قیمت گاز 
به مهر گفته بود: در صورتی که قیمت 
گاز واقعی شــود نه تنها مردم مصرف 
خود را کاهش نمی دهند بلکه با گذشت 
زمان به شرایط جدید عادت می کنند، 

مانند افزایش قیمت بنزین.
اگرچه قیمت حامل های انرژی در 
کشور ما واقعی نیست که آن هم دلایل 
خــود را دارد امــا در برهه زمانی های 
مختلــف بــرای حامل هــای انرژی 
قیمت های پلکانی برای بد مصرف ها 
در نظــر گرفته می شــود، بــه طوری 
که در ســال جــاری و در پی افزایش 
مصرف گاز وزیــر نفت، جواد اوجی 
بــه بد مصرف ها هشــدار داد و گفت: 
افزایش پلکانی گاز مشترکان پرمصرف 
و جریمه این مشترکان اعمال می شود، 
مصرف کننــدگان خــارج از الگوی 
مصرف که عمدتاً شــامل خانه های با 
متراژ بالا و مجتمع های دارای استخر و 
جکوزی هستند، روزانه معادل مصرف 
یک ماه مشــترکان عادی، گاز مصرف 
می کنند که برای این دسته از مشترکان 

جرایمی در نظر گرفته شده است.

اما برخی از کارشناسان معتقدند 
ارزان بــودن قیمــت گاز فرصت های 
صادراتی را از ما گرفته اســت و امکان 
توســعه روابط اقتصادی را به کشــور 
نمی دهــد، محمدرضــا نجفی منش، 
رئیس کمیســیون تسهیل کسب وکار 
اتاق بازرگانی اســتان تهران در رابطه با 
این موضــوع به مهر گفته بود: یکی از 
راه هایــی که می تواند در مصرف بهینه 
انرژی تأثیر گذار باشــد تعرفه گذاری 
پلکانــی گاز خانگی اجرا و ســقف 
مشخصی برای مصرف گاز خانگی در 
نظر گرفته شــود و افرادی که مصرف 
بیشــتری دارند، هزینه بیشتری برای 
مصرف گاز بپردازنــد و خانوارهایی 
هم که اســتفاده خیلی کمــی دارند، از 

پرداخت هزینه اضافی معاف شوند.
ارزانی انرژی و ســوختن 

فرصت های صادراتی
محمد نبی سروستانی هم با انتقاد 
از ارزان بودن انرژی در کشــور در این 
زمینه می گوید: یارانــه زیاد انرژی در 
کشــور و ارزان بودن آن در مقایسه با 
سایر کشــورهای جهان سبب شده تا 

از بخش هــای خانگی گرفته تا صنایع 
و نیروگاه ها عزمی بــرای بهینه کردن 
مصرف نداشته باشــند. علاوه بر این، 
دسترسی آسان به انرژی گاز در کشور 
موجب شده تا مصرف این سوخت به 
شکل سرسام آوری در سال های اخیر 

افزایش پیدا کند.
وی ادامــه داد: با اجــرای تعرفه 
گذاری پلکانی گاز خانگی آن گروه از 
افرادی که تــوان پرداخت دارند و جز 
گروه های پر درآمد هم هســتند بیشتر 
هزینه می پــردازد و گروه های که توان 
پرداخت ندارند، طبیعتاً مصرف کمتری 
هم داشته و از پرداخت هزینه گاز معاف 
می شوند. اگر این طرح اجرا شود ما به 
قیمت و مصــرف واقعی گاز خانگی 
در کشــور نزدیک می شویم. این اقدام 
را می تــوان در حوزه بنزین هم اجرایی 
کرد و افرادی که به عنوان مثال از ۶۰ لیتر 
اســتفاده بیشتری دارند هزینه بیشتری 

باید بپردازند.
به گفته رئیس کمیسیون تسهیل 
کسب وکار اتاق بازرگانی استان تهران 
با تاکید بر اینکه خانوارهایی که استفاده 

بیشــتری از گاز خانگی دارند در زمینه 
پرداخت هزینه آن هم مشــکل زیادی 
ندارند اضافه کرد: به طور کلی و اصولاً 
باید قیمت و مصرف گاز و به طور کلی 
انرژی دارای منطق باشد. به همین دلیل 
دولت باید سعی کند از قیمت گذاری 
دســتوری پرهیز کند و اجازه دهد که 
مکانیــزم بازار و عرضه و تقاضا قیمت 
را تعیین کند. رئیس کمیسیون تسهیل 
کسب وکار اتاق بازرگانی استان تهران 
درباره دلیل عدم اســتفاده بهینه مردم 
از گاز خانگــی توضیــح داد: در بروز 
این مشــکل چند مؤلفه از جمله عامل 
اقتصادی یعنی هزینه کم گازخانگی و 
عوامل فرهنگی تأثیر گذار است. هر دو 
موضوع باید حل و فصل شود تا شاهد 
کاهش مصرف انرژی در کشور باشیم. 
ضمن آنکه اطلاع رسانی فرهنگی برای 
مــردم جامعه تا آنها بدانند که از انرژی 
باید چطور استفاده کنند باید در کشور 
انجام شود تا مدیریت بهینه مصرف در 

کشور نهادینه شود.
تمرکــز بر صنایــع را باید 

جدی گرفت

آذر مــاه بــود کــه گاز صنایع و 
پتروشیمی ها یکی پس از دیگری قطع 
شد و سوخت مایع جایگزین برخی از 
آنها شــد که این موضوع خود درخور 
توجه اســت و باید برای جلوگیری از 
چنین اتفاقی در ســال های آینده عزم 
جدی وجود داشــته باشــد، چرا که 
درآمد حاصل از پتروشــیمی درخور 
توجه اســت، نجفی منــش صحه بر 
ایــن موضوع می گــذارد و در رابطه با 
آن می گوید: یکی از مشــکلاتی که با 
مصرف بی رویــه گاز برای صنایع به 
وجود می آید قطع شدن سوخت گاز و 
روی آوردن به سوخت های جایگزین 
مثل مازوت است. صنایع ما در تابستان 
با کسری برق و در زمستان با کسری گاز 
مواجه هستند و ما برای رسیدن به رشد 
و توسعه باید به صنایع خود توجه ویژه 
ای داشته باشیم ادر صورتی که برعکس 
عمل می کنیم و با قطع کردن ســوخت 

آنها راندمان تولید را پایین می آوریم.
قیمت حامل هــای انرژی در 

سال آینده تغییر نمی کند
بــا تمامی حرف های زده شــده 

اما به نظر نمی رســد قیمت حامل های 
انرژی در ســال آینــده تغییر کند، چرا 
کــه به گفته عبدالعلی رحیمی مظفری 
عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای 
اســلامی در جزئیــات لایحه بودجه 
۱۴۰۲، آن طوری که مشخص است در 
لایحه بودجه ســال آینده هیچ افزایش 
قیمتی برای فرآورده های نفتی و گازی 

و حامل های انرژی دیده نشده است.
وی افزود: اینکه بیان می شود قرار 
است سال آینده قیمت بنزین، گازوئیل و 
گاز افزایش پیدا کند اصلًا چنین چیزی 
در دستورکار دولت و مجلس نیست و 
اگر هم دولت بخواهد قیمت حامل های 
انرژی را افزایش دهد مجلس این اجازه 
را نخواهد داد. زیرا قبل از اینکه افزایش 
قیمت در حامل های انرژی داشته باشیم 
باید توزیع عادلانه در کشــور صورت 
گیــرد تا زمانی که حامل های انرژی در 
کشــور عادلانه توزیع نشود نمی شود 
افزایش قیمت داشــته باشیم. باز تاکید 
می کنم در ســال آینده هیــچ افزایش 
قیمتی برای حامل های انرژی از جمله 
بنزیــن، گازوئیل و گاز را نداریم و این 

موضوع اصلًا در بودجه ســال ۱۴۰۲ 
نیامده است.

رحیمی با بیان اینکه بر اســاس 
سیاســت های حمایتی دولت از اقشار 
آســیب پذیر، مددجویان بهزیستی و 
کمیته امــداد از پرداخت هزینه بهای 
قبوض »آب«، »برق« و »گاز« مشــروط 
بــر رعایت الگوی مصــرف »معاف« 
هســتند، تصریــح کــرد: همچنین 
معافیت هایی برای خانوارهایی که در 
ســال آینده مصرف کمتر داشته باشند 
در لایحه بودجه دیده شده است. یعنی 
هر خانواری که مصرف کمتر داشــته 
باشــد بهای گاز، آب و برق برای آنها 
رایگان خواهد بود و این معافیت برای 

پر مصرف ها اعمال نخواهد شد.
با توجه به روزهایی که پشت سر 
گذاشتیم و تابستانی که در پیش داریم 
بایــد دید عدم تغییر قیمت ها و در نظر 
نگرفتن تعرفه پلکانی برای مشــترکان 
چه تبعاتی را به دنبال دارد چرا که بیشتر 
مشترکان پر مصرف در تهرانی در شمال 
تهران ساکن هستند و بیشترین سهم را 

از دریافت یارانه دارند.

گــروه اقتصــادی - قانــون 
پیش فــروش مســکن از آن دســته 
قوانینی است که طبق نظر کارشناسان 
آنچنــان کــه باید اجرایی نشــده و 
می توان گفت که به دست فراموشی 
سپرده شده است، در حالی که رونق 
بازار مســکن به عنــوان مهم ترین 
بازتاب اجرایی کــردن این قانون به 
شــمار رفته و بخشــی از مشکلات 
 در ایــن بخــش را مرتفــع خواهد 

کرد.
مســکن  پیش فروش  قانــون 
اگرچه در ســال ۸۹ و در ۲۵ ماده به 
تصویب رســید، اما به علت وجود 
برخی مشــکلات در حوزه اجرایی، 
عملیاتــی نشــد از ایــن رو اصلاح 
آن بــرای رفع ابهامــات و تناقضات 
قانونی ازجملــه مالکیت تدریجی، 
صدور سند قطعی بدون طی مراحل 
قانونی، شناســنامه فنی و اجرایی و 
تأخیر موجه و غیرمجوز و پرداخت 
خســارت از ســوی فروشنده، حق 
فســخ قــرارداد از ســوی خریدار 
بســیار ضروری و ســبب شد تا این 
 قانــون آن چنــان که بایــد اجرایی 

نشود.
در نتیجــه در ســال ۹۷ بــرای 

اصلاح بار دیگر به مجلس شــورای 
اســلامی عودت و کلیــات آن نیز به 
تصویب رسید، اما از آن زمان تاکنون 
تصویب نهایی و اجرایی شــدن آن 
بر زمیــن مانده و در حال بلاتکلیفی 

است.
ایجاد بن بست و مانع در شرایط 
ترهیــن اولیه و ثانویــه جهت اخذ 
تسهیلات بانکی به دلیل نقض اصل 
مالکیت به موجب مقررات ماده ۱۰ 
قانون پیش فروش ساختمان، فراهم 
کردن شــرایط ورود مهندسان ناظر 
بــه حیطه مالی و حقوقــی پروژه ها 
و امکان تبانــی با هر یک از طرفین، 
عــدم امــکان انتقال قطعی اســناد 
در پروژه هــای مشــارکتی با نهادها 
و ارگان هــای دولتــی و اشــخاص 
حقیقــی و حقوقــی، عــدم امکان 
اجرای قانون پیش فروش ساختمان 
بــه دلیــل امکان تشــکیل و معرفی 
هیات داوران بــه دلیل عدم تدوین 
و تصویب آیین نامه اجرایی توســط 
هیات وزیران به موجب ماده ۲۰ این 
قانــون، ایجاد مشــکلات حقوقی و 
قضایی نامتعارف برای تولیدکنندگان 
مســکن، ایجاد بروکراسی اداری و 
افزایش هزینه هــای ثبتی و اینکه در 

قانون فقط برای تخلفات پیش فروش 
جریمه دیده شده و هیچ گونه جریمه 
و ضمانتــی برای عــدم پرداخت ها 
یا عــدم اجرای تعهــدات از ناحیه 
پیش خریدار دیده نشــده، ازجمله 
اشــکالاتی اســت که در سال های 
 گذشــته به ایــن قانون وارد شــده 

است.
از ســوی دیگر کارشناســان و 
صاحب نظران در این بخش معتقدند 
که این اقدام بایستی هر چه سریع تر 
اتفاق بیافتد چراکــه نبود این قانون 
ســبب شــده تا علاوه بر کند شدن 
معامــلات در پیش فروش، شــاهد 
کلاه برداری هایــی نیز در این بخش 

باشیم. 
همچنیــن بــه عقیــده همین 
کارشناســان تصویــب نهایــی و 
اجرایی شــدن قانــون پیش فروش 
مســکن موجب امنیت خاطر مردم 
و حضــور فعال تر آنهــا در این بازار 
می شــود؛ چراکه یکی از مشکلاتی 
که بــه صورت جــدی در موضوع 
پیش فــروش گاهــا دیده شــده که 
ســبب شــد تا مردم بــرای حضور 
در ایــن بازار دچار دودلی بشــوند، 
سوءاســتفاده هایی بــه خصــوص 

فروش یک واحد مســکونی به چند 
نفر بــوده که دلایلی از این قبیل و از 
ســوی دیگر نبود قانون سبب شده تا 
شــاهد رکود در ایــن بخش از بازار 

مسکن باشیم.
اجرایــی شــدن قانــون 
پیش فــروش مســکن موجب 

شفافیت در بازار می شود
رییــس مجمع ملــی صنعت 
مســکن و ســاختمان بر ایــن باور 
اســت که در صورت اجرایی شدن 
قانــون پیش فروش مســکن نه تنها 
شاهد شــفافیت هر چه بیشتر بازار 
در ایــن بخــش خواهیم بــود بلکه 
مردم با امنیت خاطر بیشــتری اقدام 
 بــه پیش فــروش مســکن خواهند 

کرد.
»مجتبــی بیگدلــی« افزود: این 
قانون در صورت اجرایی شــدن در 
واقع موجب ســاماندهی وضعیت 
خرید و فروش در صنعت ساختمان 
می شود و نقش زیادی در کنترل مهار 

تورم در این بخش دارد.
وی بــا بیــان اینکــه قانــون 
پیش فــروش مســکن از آن دســته 
قوانینی است که به فراموشی سپرده 
شده است، تصریح کرد: مردم امروز 

از پیش فروش مسکن احساس امنیت 
نمی کنند، چراکه مشــکلات خاص 
خودش را دارد، اما اجرایی کردن این 
قانون نه تنها موجب می شود تا مردم با 
آرامش خاطری نسبت به پیش فروش 
مسکن اقدام کنند بلکه انبوه سازان نیز 
با خیال راحتــی محصول خود را به 
صورت شــفاف، درســت و در یک 
فضای امیدوارکننده به مصرف کننده 

عرضه خواهند کرد.
نایب رئیس انجمن انبوه سازان 
اســتان تهران نیز در ارتباط با مزایای 
اجرایی شــدن قانــون پیش فروش 
مســکن در گفت وگو با ایرنا گفت: 
اشــکالاتی که به این قانون وارد شد 
سبب شد تا آن چنان که باید اجرایی 
نشــود و می تــوان گفــت برخی از 
عوامل دخیل ازجمله مهندسان ناظر 
و یــا دفترخانه ها زیر بــار عملیاتی 
کردن آن نرفته و ســبب شد تا قانون 
پیش فروش مسکن خیلی اجرایی و 

یا عملیاتی نشود.
»ایرج رهبر« با بیان اینکه تاکنون 
حــدود ۳۵ هزار واحــد طبق قانون 
پیش فــروش پیش رفتنــد، تصریح 
کرد: یکــی از مهم ترین ایراداتی که 
به این قانون وارد اســت، فروشنده 

مکلف اســت به ازای هر پرداخت و 
هر یک از اقســاط، ســهمی از شش 
دانگ ملک را رسماً و با ثبت در دفتر 
اســناد رســمی به نام خریدار کند، 
این در حالی اســت که اگر خریدار 
بعد از یکی دو قســط، بقیه اقســاط 
را پرداخــت نکند، فروشــنده بابت 
فســخ قرارداد و اســترداد سهم های 
واگذار شــده از ملــک، ناگزیر باید 
بــه مراجع قضایــی مراجعه کند که 
این وضعیت، چند ســال فروشنده و 
ســایر خریداران ملک را بلاتکلیف 
 گذاشــته و ســرمایه آنها بازگشتی 

ندارد.
وی بــا بیــان اینکــه قانــون 
پیش فروش مســکن بایــد برد- برد 
برای هر دو طرف باشد اظهار داشت: 
اجرایی شدن درست این قانون بسیار 
خوب است اما به شرطی که سازنده 
و خریدار از آن ســود ببرند. نه اینکه 
به ســود یک طرف و به ضرر طرف 

دیگری باشد.
رونــق بــازار مســکن با 

گسترش پیش فروش
فرشید ایلاتی کارشناس حوزه 
مســکن نیز در خصــوص مزایای 
اجرایی شــدن قانــون پیش فروش 

مسکن گفت: محقق شدن این قانون 
یکــی از راه های ایجاد رونق در بازار 
مسکن اســت، اما خریداران باید از 
داشــتن مجوز پیش فــروش واحد 

مطمئن شوند.
وی اضافه کــرد: این روزها با 
توجــه به افزایش قیمت مســکن و 
همچنین ایجاد فاصله بین توان خرید 
خریدار و قیمت اعلامی فروشــنده، 
بحث پیش فروش مســکن داغ شده 
اســت که لازم اســت خریداران از 
جنبه های حقوقی همــه جوانب را 
بررســی کنند در این بین دولت نیز 
می توانــد با ایجاد ســامانه متمرکز 
به تســهیل خریــد و پیش خرید این 
واحدهــای در حال ســاخت کمک 
کنــد تا مردم بــدون دغدغه اقدام به 

خرید کنند.
پیش فروش  آگهی  انتشار 

ساختمان نیازمند مجوز است

ایــن کارشناســان در حالی بر 
تصویب نهایی و اجرایی شدن قانون 
پیش فروش مســکن تاکید دارند که 
در هفته ای که گذشت خلیل محبت 
خــواه مدیــرکل راه و شهرســازی 
تهــران از ۲۵ هــزار مــوردی آمار 
کلاه برداری پیش فروش ســاختمان 
توســط موسسات و شــرکت ها که 
البتــه از طریق دو اپلیکیشــن اقدام 
 بــه پیش فــروش کــرده بودند خبر

 داده بود.
وی بــا بیــان اینکــه هرگونه 
انتشــار تبلیغات جهت پیش فروش 
ســاختمان نیاز بــه تاییــد ادارات 
کل راه و شهرســازی و فرهنــگ و 
ارشــاد اسلامی اســتان دارد، اظهار 
داشــت: بــدون اخذ مجــوز از این 
اداره کل از هرگونــه انتشــار آگهی 
 پیش فروش می بایســت خودداری 

شود.

صرفه جویی در مصرف گاز با تعرفه گذاری پلکانی به جای تعطیلی

انتظار ۵ ساله برای اصلاح قانون

  آخرین افزایش قیمت بلیت در آذر ماه سال گذشته بود که بعد از آن هیچ افزایش قیمتی تصویب 
نشده و در حال حاضر هم با وجود آنکه بسیاری از شرکت های هواپیمایی، درخواست افزایش 
قیمت بلیت هواپیما را دارند، اما تابه این لحظه هیچ اقدامی در این زمینه صورت نگرفته است 
و این شــایعات و گران فروشی ها تنها باعث وارد شدن زیان به مسافران هوایی می شود.

اقتصادی


